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A Városvédő és –Szépítő Egyesület elnökségének beszámolója 
a 2005. évben végzett munkáról 

 
(Elhangzott a 2006. február 17-én (pénteken) 16 órakor kezdődő egyesületi beszámoló 

közgyűlésen a Nagykun Klubban.) 
 
Tisztelt Egyesületi Tagok! Kedves Városvédő Társaim! Tisztelt Vendégeink! 
 
Az elnökség nevében köszöntöm Önöket. Külön köszöntöm (Palágyi Gábor polgármester urat 
valamint,) a túrkevei, karcagi, törökszentmiklósi társegyesületeink jelenlévő képviselőit. 
Köszönöm, hogy elfogadták meghívásomat a beszámoló közgyűlésre. 
 
Mielőtt azonban munkához látnánk, kérem, tegyünk eleget szomorú kötelességünknek. 
Emlékezzünk három kiváló emberre, akik példaképeink voltak – s azok is maradnak – mert a 
város közösségének életében maradandót alkottak. 
 
Dr. Szabó Lajos: kiváló tanár, a helytörténeti kutatómunka robotosa, sokoldalú tanáregyéniség, 
a közérdek, a közösség szolgálója, szülőföldjének szerető fia volt haláláig, 2004. májusáig, 
amikor szörnyű betegség ragadta el. Egyesületünk alapító tagjától, első elnökétől búcsúzott 
személyében. 
 
Molnár Sándorné: a Városi Nyugdíjasklub tagjaként, tagtársaival együtt került kapcsolatba 
egyesületünkkel, majd lépett be 2004-ben. Közös, vagy városi szintű, egyesületi szervezésű 
rendezvényeken is mindig számíthattunk munkájára 2005. július 1-én bekövetkezett haláláig. 
 
Herczeg László: A jelen lévők is többször találkozhattak vele a Város- és Faluvédők XXIII. 
Országos Találkozójának előkészítése, lebonyolítása során. Ez persze korántsem jelenti azt, 
hogy csak városszépítőként ismerhettük és csodálhattuk szerteágazó, teremtő tevékenységét, és 
ápolhattunk vele baráti, munkatársi kapcsolatokat. A túrkevei Városvédő és -Szépítő Egyesület 
elnöke ez év január 24-én tragikus hirtelenséggel távozott tőlünk. Éveken keresztül a 
településeink közötti kapcsolatok mozgatója, tevékeny részese volt. Ötletgazdag, véleményét 
szívesen közlő személyiség lévén, fáradhatatlan tenni akarása, emberszeretete, jó humora 
hiányozni fog. 
 
Emlékezzünk rájuk 1 perces néma felállással. 
 
Köszönöm! Egyben közlöm, hogy az egyesület tagjai nevében temetésükön sírjukra virágot, 
koszorút vittünk. Javaslom, örökítsük meg emléküket jegyzőkönyvünkben is. 
 
Ha a 2005-re tervezett munka elvégzését - csak úgy, mint az előző években - elöljáróban 
sikeresnek nevezem, azért van, mert a tagok 85-90 %-a „hadra-fogható”, szívesen vállal 
feladatot és vállalását tisztességgel el is végzi. A tagok önzetlen tevékenysége nélkül az 
elnökség, munkáját valószínűleg nem tudta volna ellátni. Szerencsére nem így történt. A munka 
egész évben folyamatos volt, a tervezett feladatokat csaknem kivétel nélkül elvégeztük: 

– 2005. február 18-án közgyűlést tartottunk, 
– az elnökség 4 alkalommal, 
– az ellenőrző bizottság 3 alkalommal ülésezett. 
– az ifjú Környezetvédő csoport tagjai saját munkaterv szerint dolgoztak. 
– a Nagykun Kisújszállásért Alapítvány Kuratóriuma saját munkaterve szerint 

kiválóan dolgozott.  
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A tervezett 5 elnökségi ülésből 1 elmaradt. Az elnökségi ülés elhagyását az tette lehetővé, 
hogy a munkatervben meghatározott feladatok elvégzésének szervezése, és lebonyolítása során 
az elnökség tagjai és a munkacsoport vezetői folyamatosan - volt mikor naponta - találkoztak 
egymással. Így mindenki a szükséges információk birtokában volt valamint az elvégzendő 
feladatok további elnökségi döntést nem igényeltek. 
Az elnökségi ülések mindig határozatképesek voltak, hiányzások tanulmányi kötelezettségek 
és egészségügyi problémák miatt fordultak elő. 
 
Az Ellenőrző Bizottság, a pénztárossal és az elnökséggel rugalmasan a szükséges módon 
együttműködött, segítséget nyújtott. 
 
Az előző évekhez hasonlóan, folytattuk az egyesület tagtoborzó munkáját, így jelenleg 
közösségünknek 110 tagja és 3 jogi személyiségű tagja van. A közgyűlés által felvett új tagok: 
Kása Gábor, Kása Gáborné, Major Zita, Szántó-Kalmár Anita, Szendrei Sándor. 
 
Engedjék meg, hogy bemutassam az egyesületbe 2005-ben jelentkezett és az elnökség által 
felvett új tagokat. (Kérem, amennyiben jelen vannak, álljanak fel az érintettek.) 
 
– Balogh Beáta - fotográfus, 
– Kóréh Sándorné – nyugdíjas, 
– Lukovszky József – a CONTAREX Agrotechnika Kft. mérnöke, 
– Maszler János – az Illéssy Sándor Szakközép- és Szakiskola pedagógusa, 
– Szegi Albertné – szintén az Illéssy Sándor Szakközép- és Szakiskola dolgozója, 
– Torockay Endre Béla - lelkes lokálpatrióta, a Kuntej Rt. képviselője, 
 
– Szinte pártoló tagként tarthatnánk nyílván a Városi Nyugdíjas Klub, a Móricz Klub, a 48-as 

Asszonykórus, az Öregdiákok Baráti Köre, a Munkás Horgász Egyesület, a Nagykun Nádor 
Huszárbandérium tagjait, az Arany János Városi Könyvtár, az Arany János Általános 
Iskola, a Kossuth Lajos Általános Iskola a Polgármesteri Hivatal, a Művelődési és Ifjúsági 
Központ, a KÜNSZÖV Kft, a Vízmű Kft. és a Városgazdálkodási Kft. sok munkatársát, 
olyan sokszor segítenek, működnek velünk együtt a városért végzett munkában. Főleg 
egyesületi tagjainkon keresztül kapcsolódnak hozzánk, vagy éppen a tőlünk kapott 
segítséget viszonozzák. 

 
Meghívtuk a közgyűlésre az újonnan tagfelvételt-kérőket. Javaslom a közgyűlésnek, vegyük fel 
a jelentkezőket, hogy bekapcsolódhassanak a munkába. (Kérem amennyiben jelen vannak az 
érintettek álljanak fel.) 

– ………………………… – …………………………………………………… 
– ………………………… – …………………………………………………… 
– ………………………… – …………………………………………………… 

 (Szavazás külön-külön: igen:…………….nem:……………..tartózkodás:………………….) 
 
Tervezett feladataink teljesüléséről olvashattak a Közhasznúsági jelentésben. 
 
1. Az Illéssy-Kossuth emlékkapunál tartott március 15-ei hagyományos megemlékezésünk 

már nemcsak a Zsodomában élőknek jelent bensőséges ünnepet. Az egyesület tagjai által 
széthordott meghívóknak köszönhetően sokan eljöttek, a város több területéről, jelen voltak 
megyei – városi képviselők, egyéb szervezetek, a határon túli testvértelepülések Arany-
napokon résztvevő képviselői, mindannyian emlékeztek, virágot hoztak. Ismét melegséggel 
töltötte el szívünket a „diákok hada”.T.Z.,  
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2. A Műemléki Világnapot a városi zenei könyvtárban Kovács József tagtársunk 

redemptiós kiállításának megnyitásával, Dr. Ducza Lajos tiszteletbeli elnökünk 
redemptióról szóló előadásával ünnepeltük. Hagyományosan itt került átadásra a Gaál 
Kálmán Díj is. A kis ünnepségünk sok érdeklődőt vonzott. Láthatták, ahogy átadtuk a díjat, 
Oláh Lászlónak több éves segítő munkájáért, az elhelyezett emléktáblák készítésért, 
felújítások elvégzéséért. 

 
3. A holokauszt kisújszállási áldozatairól 2005-ben is a városszépítő tábor programjaként 

emlékeztünk meg. A táborozók hívtak a megemlékezésre, verset és emlékbeszédet 
mondtak, koszorút és virágot hoztak. Sajnos - talán a kedvezőtlen hétköznapi időpont miatt 
– a táborozókon kívül kevés megemlékező jött el, ezért a 2006-ben a megemlékezést nem 
a tábor idejére tervezzük. Képviselőink 2005-ben is elfogadták a karcagi hitközség 
meghívását, 2 fő vett részt a megemlékezésükön. 

 
4. A 19. Városszépítő hét (tábor) ismét sikeres rendezvény volt. A tábor alkalmával végzett 

munkáról nem csak a helybéliek, hanem a vidéki emberek is elismeréssel szóltak. A sokféle 
értékes munkáról készített fényképek megjelentek a 2006 évi Nagykun Kalendáriumban, 
tudósítás és cikk jelent meg a Szolnok megyei Néplapban, és a Kisbíróban. A 68 táborozó 
diák a 23 fő felnőtt segítő irányítása mellett sokféle és értékes munkát végzett. Megújult 
Ifjúság utcai játszótér, három új virágágy, kapitányok fasora melletti járda szegélyezése, 
köztéri padok festése, gyomlálás, buszmegálló tisztítás, szemétszedés és még sok-sok 
minden. Sikeres pályázatainknak köszönhetően a hagyományos juttatásokon túl (póló, 
ebéd) ismét strandolhattak délutánonként a táborozók és egy kirándulással is jutalmazhattuk 
a gyerekeket. A Jászberényi kiránduláson, társegyesületünk elnökének vezetésével, 
Múzeumban és az állatkertben jártak. 

 
5. Zsoldos István emléktáblájának elkészítésével, állításával kapcsolatos adminisztrációs és 

szervezési munkákat teljes egészében egyesületünk végezte. A táblakészítés költségeit az 
Öregdiákok Baráti Körével közösen biztosítottuk. A Néprajzi Kiállító terem (morgó 
kocsma) falán elhelyezett emléktáblát a Kulturális Örökség Napjai alkalmával avattuk. Az 
avatásra sokan eljöttek, emlékezők, tanítványok, pályatársak, családtagok, tisztelők. Úgy 
érezzük, hogy kellő tisztelettel tudtunk adózni, és emléket állítani a néprajzi gyűjtemény 
létrehozójának, egyesületünk alapító tagjának.T.Z.,N.GY.R. 

 
6. Az izraelita temetőben évek óta tevékenykedünk. Ebben az évben a MAZSIHISSZAL való 

együttműködésünknek köszönhetően ez a kapcsolat hivatalossá vált. A munka is látványos 
előrehaladást mutat, köszönhetően - a sok szorgos kéz munkáján túlmenően - az általuk 
biztosított PARTNER típusú motoros szegélynyírónak is, melynek nagy hasznát vettük a 
munkák során.T.Z.,N.L. 

 
7. Az Erzsébet Strandfürdő gyerekjátszóterének készítésében is részt vettünk. A nyújtott 40 

eFT-os anyagi támogatáson túl nagyon sokat jelentett a sok leány és asszonykéz a fa 
alkalmatosságok többszöri festése során, és persze a jó hangulat biztosítása érdekében sem 
kellett máshoz fordulni.N.GY.R. 

 
8. Támogatásunkkal megjelent Papi Lajos: Ecsetem a Fény című könyve. Fotóművész 

tagtársunk 60. születésnapja kínálta az alkalmat, és a válogatásra módot adott, alkotásainak 
sokszínű és bőséges anyaga. Örülünk, hogy támogatásunkkal mi is hozzájárulhattunk Lajos 
barátunk bemutatkozásához. 
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9. A technika fejlődésével egyre többen és szebben örökítik meg városunk értékeit 

fényképeken. is. Olyanokat is, amelyek már azóta elpusztultak, és persze olyanokat is, 
amelyek helyi mesteremberek keze nyomán megújultak, megújulnak. A több éve meglévő 
egyetlen Kisújszállásról készült képeslap talán keveset mutat az előzőekben említettekből, 
mert a Magyar Postának nem éri meg újat kiadni, ugyanis Kisújszállás nem turisztikailag 
kiemelt hely – szerintük. Dr. Bartha Júlia ötlete és egyesületünk szándéka találkozott akkor, 
amikor segítségével, és kisújszállási amatőr és hivatásos fotósok munkáinak 
felhasználásával elkészítettük első képeslap sorozatunkat városunk jeles középületeit és 
köztéri szobrait bemutatva. Az ötlettől a megvalósításig ezer apró lépés vezetett. Nagy Lajos 
alelnökünk vállalta és hajtotta végre az egyeztetéseket a fotósokkal, vállat tevékeny részt a 
képek kiválasztásában, tartotta a kapcsolatot a szerkesztőkkel, segítőkkel. Mindezt 
természetesen csak hozzáértő, lelkes együttműködőkkel lehetett megvalósítani, akik nagy 
része ráadásul ingyen dolgozott. Így a fotósok (Kozma Károly, Balogh Beáta, Szepesi Jenő, 
Marady Tibor) térítésmentesen adták képeiket, a Szalay Könyvkiadó ingyen szerkesztette a 
kiadványt, a református Egyházközség önzetlen adományt nyújtott a kiadáshoz. Egyedül a 
nyomdaköltség terhelt bennünket. A kiadvány sikerén felbuzdulva tervezzük a sorozat 
folytatását, például az iskolák bemutatását, hasonló formában.T.Z. 

 
10. A működés feltételeit sikeres pályázatokkal igyekeztünk javítani, mely –annak ellenére, 

hogy nem volt országos találkozó - az előző évihez hasonlóan sikerült. Városon kívülről 
nyert pályázatokat A Város- és Faluvédők Szövetsége 60 eFt, Nemzeti Civil Alapprogram 
1.110 eFt, FVM parlagfű-fűkasza 250 eFt, MOBILITÁS – központi keret 150 eFt 
(összesen: 1.550 eFt), városi pályázatok 71.460,- Ft és működési támogatás 
önkormányzat 210 eFt, adományok 450.200,- Ft. Itt szeretném megköszönni az egyes 
pályázatok előkészítésénél és elszámolásánál végzett hihetetlen mennyiségű lelkiismeretes 
munkát amit melyet elsősorban Nagy Gy. Róza az egyesület titkára, Fekete Imréné az 
egyesület pénztárosa végzett. T.Z.,N.L. 

 
11. Talán az egyesület munkáját és elismertségét is minősíti, hogy ebben az évben is növekedett 

a személyi jövedelemadó 1%-os felajánlásából származó bevétel, a tavalyi 256.277,- Ft-tal 
szemben, 282.019,- Ft-ra. Köszönjük az átutalt összeget. Most még aktuális, ezért kérem, 
hogy 2006. évben sem feledkezzenek meg az 1% felajánlásáról, barátaikat, ismerőseiket is 
kérjék meg erre, rendelkező nyilatkozatot tudunk adni. 

 
12. Egyéb, a 2005-es munkatervben szereplő és elvégzett vállalások: 

– a városi kulturális eseményeken, rendezvényeken egyesületünk tagjai érdeklődő 
résztvevők, közreműködők. Minden fontos alkalomra elvittük koszorúinkat az 
alapítvánnyal együtt; 

– redemptiós rendezvények támogatása: Rhénes forint nyomtatása, jelképes 
önmegváltás rendezvénye a Kun emlékhelyen; 

– az ifjúsági csoportok elvégezték a sírgondozásokat; részt vettünk a nemzetközi 
gólyaszámlálásban, hulladékgyűjtési akcióban; 

– a 2005-ös Nagykun Kalendárium elkészítésében több egyesületi tag közreműködött, 
írt, fotózott, vagy rajzolt; 

– gyakran tájékoztattuk munkánkról a város közvéleményét a Kisbíróban, városi TV-
ben, városvédő barátainkat az Értékmentőben, és elektronikus úton, a város 
honlapján; 

– Egyesületünk kapcsolatrendszere sokrétű, hasznos és tartalmas. Az eddigi 
kapcsolatainkon túl (Városi Önkormányzat,Nagykun Kisújszállásért Alapítvány, 
Város- és Faluvédők Szövetsége, Civil Ház, Vidék parlamentje, Kossuth Szövetség, 
Civil Forum) a helyi civilszervezetek jelentős részével és partner egyesületekkel 
(Túrkeve, Karcag, Törökszentmiklós, Püspökladány, Jászberény) élő, kölcsönös, 
baráti kapcsolatot sikerült kialakítani. 
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13. Terveink között szereplő, de elmaradt feladatok: 
– nem valósult meg Kiss Tamás költő emléktábla elhelyezése a szülőház falán, idén 

újra tervezzük; 
– elmaradt a Kossuth Lajos mellszobor anyagi fedezetének megteremtése, idén 

elkészítését tervezzük; 
– nem tudtuk befejezni a zsidótemető kegyeleti parkká alakítását, a munka volumenét 

és összetettségét megismerve pályázat és több éves munka szükséges hozzá, 
folyamatosan végezzük; 

– Pályázati lehetőség hiányában elmaradt a helyi védettség alatt álló épületek 
megjelölése, idén újra tervezzük; 

– Ápolt környezet példás porta mozgalom felelevenítését egyedül nem tudtuk 
felvállalni, az Önkormányzat (határozata alapján) segítő együttműködésével 2006-
ban tervezzük elindítani; 

– elmaradt Dr. Kiss Kálmánné helytörténeti füzetének támogatása, idén a könyv 
kiadását tervezzük. 

 
14. 2005 évi terven felül megvalósult: 

– Egyesületünk kiadásában jelent meg P. Tóth Gyula: Születtem a Nagykunságon, 
gulyás lettem Hortobágyon című könyve. A könyv kiadásával kapcsolatos 
szerkesztési adminisztrációs és szervezési munkákat teljes egészében egyesületünk 
végezte. nem kevés energiát és türelmet felemésztve a kiadás körül fáradozó 
egyesületi tagoktól (Dr. Ducza Lajos, Nagy Gy. Róza, Klément Balla Ágnes, 
Gubuczné Tomor Mária, Pap Andrea, ……..……………..) A könyv kiadását teljes 
egészében adományokból és előfizetésekből sikerült fedezni, köszönhetően a 
gyűjtést végző Nagy Gy. Róza egyesületi titkárunknak, így az a költségvetést külön 
nem terhelte. 

– Kapitányok fasora melletti járda szegélyezése. Idén tervezzük a téglajárda 
elkészítését és a fák megjelölését kőbevésett talapzaton. 

 
Összességében a 2005. évi jelentős költségekkel járó feladatokat úgy sikerült megvalósítani, 
maradandót alkotni, hogy az egyesületnek jelentős mértékű mintegy 1.214 eFT értékű tárgyi 
vagyona keletkezett, miközben a készpénz vagyon csak kismértékben csökkent. Így ügyviteli 
és kommunikációs feladataink ellátására rádiótelefon, fénymásoló, notebook (hordozható 
számítógép), dokumentáláshoz digitális videokamera, fizikai munkavégzéshez ágvágó olló, 
HUSQARNA szegélynyíró került beszerzésre. 
 
Befejezésül engedjék meg, hogy az elnökség nevében megköszönjem valamennyi egyesületi 
tag, támogató szervezet 2005. évi munkáját. 
Köszönöm a munkát, köszönöm, hogy meghalgattak. 
 
 

Tatár Zoltán 
egyesületi elnök 

 
Felkérem Dr. Vincze Sándort a Nagykun Kisújszállásért Alapítvány elnökét adjon tájékoztatást 
munkájukról. 
 
Felkérem Szabó Istvánt, a Környezet és Természetvédelmi csoport képviseletében számoljon 
be munkájukról. 


